
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo dne 15. října 2008 od 17:30 na 
Štefánikově hvězdárně v Praze.

Přítomni: Tomáš Bezouška, Lumír Honzík, Eva Marková, Lenka Soumarová, Pavel Suchan, 
Jaromír Jindra (revizor), Jan Zahajský (revizor), na část jednání Alena Šolcová (předsedkyně 
Historické sekce) a Petr Sobotka.

1) Kontrola minulého zápisu z 25. 6. 2008 a úkolů z něj vyplývajících. 

JENAMu ani zasedání EAS se v roce 2008 zástupce ČAS nezúčastnil (Suchan nemoc). 

Trvají tyto úkoly: změna přihlášky (kontakty) – Suchan a Bezouška, smlouva s hvězdárnami, 
které poskytují slevy členům ČAS, o reciprocitě poskytované ČAS – Suchan,  nová  smlouva 
o kolektivním členství HaP Praha (znění odesláno a urgováno, zaurgovat znovu) – Suchan, 
zaniklá  Pobočka Brno – dořešit  členské záležitosti,  dořešit revizi a převzetí  agendy včetně 
pokladní hotovosti – Bezouška, Suchan.

2) Zápis elektronických hlasování z mezidobí mezi zasedáními.

VV schválil návrh Výboru ceny Littera Astronomica a cena byla udělena Doc. RNDr. Zdeňku 
Mikuláškovi, CSc. 

VV schválil návrh komise a udělil Nušlovu cenu 2008 Dr. Ivanu Hubenému.

VV schválil návrh komise a udělil Kopalovu přednášku 2008 Doc. RNDr. Davidu 
Vokrouhlickému, DrSc.

3) Žádost o dotaci Rady vědeckých společností na rok 2009. Hospodář informoval o stavu 
došlých žádostí o dotace ze složek ČAS, poslední došly na výzvu hospodáře. Suchan zpracuje 
a odešle žádosti na projekty do RVS.

4)   Společnost Astropis, která zajišťuje členský časopis, informovala, že  KR budou v roce 
2009 stát o cca 12 000 Kč  za poštovné  více nebo bude nutno zrušit registraci na MK 
(ISSN). Letošní stav, kdy bylo zjištěno, že i když jdou dva časopisy (Astropis a KR) v jedné 
novinové   zásilce,   je   třeba   zaplatit   dvojí   poštovné   za   každý   registrovaný   časopis,   řeší 
Společnost Astropis ke své finanční tíži (děkujeme). Právní důsledky registrace a neregistrace 
zjistí   Hofbauerová   (Společnost   Astropis),   poté   bude   vyhlášeno   elektronické   hlasování   o 
zrušení registrace.

Rozpočet KR v roce 2008 bude mírně překročen, protože se ukázalo, že plánovaných 8 stran 
rozsahu je málo.

5)  Členská evidence, rozeslání členských průkazů. Členské průkazy na období 9/2008 až 
9/2009 byly rozeslány k dnešnímu dni (zajistili Bezouška, Suchan). Za zpoždění o 14 dní se 
VV členům omlouvá, VV udělá vše proto, aby se situace příště neopakovala. Členové byli na 
zpoždění upozorněni emailem. 



VV   projednal   námět   na   připomenutí   50tiletého   členství   v ČAS   spojené   s pozváním 
„padesátníků“, byla přijata nabídka Historické sekce na zorganizování setkání na jaře 2009. 
VV ČAS tímto pověřuje Historickou sekci zajištěním akce, VV se akce zúčastní.
6)  Informace z RVS, plenární zasedání RVS. Suchan v zastoupení  J.Grygara dochází  na 
zasedání Výkonného výboru RVS. Plenární schůze RVS za účasti zástupců všech vědeckých 
společností  a předsedy Akademie věd se koná 13. 11. 2008 od 15:00. Za ČAS se zúčastní 
Suchan   a   Zahajský.   Výroční   zprávu   za   rok   2008   bude   RVS   vyžadovat   od   vědeckých 
společností  do 15.12.2008, složky ČAS odevzdají  svoje výroční  zprávy do 10.12.2008. Je 
tedy   třeba   začlenit   i   akce   plánované   na   prosinec.   Tato   nezvyklá   situace   je   způsobena 
dřívějším termínem sjezdu Akademie věd, pro který  se bude tentokrát  v dřívějším termínu 
připravovat Výroční zpráva AV, jejíž součástí je i Výroční zpráva RVS.

7) Příprava společného zasedání VV ČAS a HV SAS. Uskuteční se na pozvání slovenské 
strany na Hvězdárně  a planetáriu  v Prešově  23. října 2008. Za ČAS se zúčastní  Marková, 
Suchan a Soumarová. Po návratu (nejpozději na příštím zasedání VV ČAS) podají zprávu. 

8) Informace o proběhlých akcích ČAS 

V sobotu 9. srpna 2008 byly na Hvězdárně v Úpici za účasti předsedkyně ČAS a ředitelky 
Hvězdárny v Úpici v jedné osobě E. Markové odhaleny plakety Astrofotografa roku 2006 a 
2007,   v rámci   České   astrofotografie   měsíce.   Událost   moderoval   místopředseda   ČAS   P. 
Suchan.

10. října 2008 byla v rámci 18. Podzimního knižního veletrhu v Havlíčkově Brodě předána 
v historickém   prostředí   Havlíčkova   bytu   cena   Littera   Astronomica   Doc.   RNDr.   Zdeňku 
Mikuláškovi,  CSc.  Cenu  předali  čestný   předseda  ČAS J.  Grygar   a   předsedkyně  ČAS E. 
Marková, moderoval místopředseda ČAS P. Suchan.

Astronomická  olympiáda. Byl zahájen 6. ročník 2008/2009. Kategorie GH a EF zajišťuje 
Výbor AO, pro zajištění kategorie CD byla podepsána smlouva s Hvězdárnou a planetáriem 
J.   Palisy   v Ostravě.   I   letos   (podruhé)   je   připravena  účast  českého   týmu   na  Mezinárodní 
astronomické olympiádě (IAO).

26.   září   2008  proběhla  Evropská   noc  vědců.  ČAS  byla   podobně   jako  v minulých   letech 
koordinátorem   astronomického   programu   v ČR   (vyjma   Štefánikovy   hvězdárny,   která   se 
přihlásila samostatně, propagaci však využila také naši). Celková výše příspěvku byla 
pro ČAS národním koordinátorem Techmánií stanovena na 8833,35 Euro, z toho byla na účet 
ČAS     zaslána   záloha  ve  výši   212 821,   90  Kč,   doplatek  bude  poskytnut   v roce  2009  po 
závěrečném vyúčtování. I letos se podařilo uspokojit všechny finanční požadavky uvnitř ČAS 
i u dalších subjektů. Vyúčtování pro českého koordinátora do konce roku, zatím nelze říct, jak 
projekt   vyjde,   kurz   eura   je   k vyúčtování   zatím   nepříznivý.   Byla   vyslovena   spokojenost 
s národním koordinátorem Techmánií Plzeň.

Ve dnech 3. – 5. října proběhla akce 6. MHV podzim 2008. Kapacita byla zcela naplněna 
(přes   80   účastníků),   tato   akce   si   našla   své   nezastupitelné   místo   v potřebách   zájemců   o 
astronomická   pozorování,   fotografii   a   konstrukci   dalekohledů.   Pořádáno   ve   spolupráci 
s Přístrojovou a optickou sekcí. 



9) Termín a příprava předání Nušlovy ceny. Nušlova cena bude předána 7.listopadu 2008 
v 17:00 na Akademie věd v rámce Týdne vědy a  techniky (nebudeme tak platit  pronájem 
prostor a techniky). Moderovat bude Suchan, cenu předá Grygar a Marková. Diplom a plaketu 
zajistí Suchan. Tiskové prohlášení, propagaci a pozvánky zajistí Suchan.

10)  Termín a příprava předání Kopalovy přednášky. Bude předána 16.11.2008 v rámci 
jubilejní  40. konference o výzkumu proměnných hvězd SPPH (Prof. Kopal byl předsedou 
předchůdkyně   této   sekce).   Cenu   za   ČAS   předá   Suchan   a   ředitel   hostitelské   Hvězdárny 
Valašské Meziříčí (Marková a Grygar budou v zahraničí). V programu bude také Vzpomínka 
na Prof. Kopala (letos si připomínáme 15 let od jeho úmrtí). Tiskové prohlášení, propagaci a 
pozvánky zajistí Suchan.

11)  Výstava fotografií  Optické  úkazy v atmosféře  (kustod T.Tržický).  VV odsouhlasil 
přijetí záštity ČAS a potvrdil tak dřívější elektronické hlasování.

12)  Seminář  k Mezinárodnímu roku planety Země  na Hvězdárně  Valašské  Meziříčí  ve 
dnech 17. – 19. října 2008. VV odsouhlasil  spolupořadatelství  ČAS s finanční  spoluúčastí 
5 000 Kč a potvrdil tak dřívější elektronické hlasování.

13) Keplerovo muzeum.

VV   schválil   z předložených   variant   provozování   Keplerova   muzea   tu,   kterou   doporučil 
primátor hl. m. Prahy: Česká astronomická společnost bude provozovatelem muzea. Revizor 
J. Zahajský prověří stanovy ČAS ve vztahu ke Keplerovu muzeu.  VV pověřil P. Suchana a L. 
Soumarovou agendou vzniku a provozu Keplerova muzea. Byl schválen název „Keplerovo 
muzeum v Praze“. VV odsouhlasil 2 žádosti na Magistrát hl. m. Prahy (na vznik a otevření 
Keplerova   muzea   ve   výši   1 000 000   Kč   a   na   provoz   Keplerova   muzea   od   1.7.2009   do 
30.6.2010 ve výši 500 000 Kč), které zpracoval o odeslal Suchan. VV schválil jednomyslně 
smlouvu o nájmu s majitelkou Keplerova domu paní Steinwaldovou s drobnými úpravami. Po 
začlenění připomínek bude smlouva podepsána. Suchan připraví smlouvu s autorkou scénáře 
Dr.   Šolcovou.     Bylo   rozhodnuto   o   přítomnosti   pokladního   /   demonstrátora   v muzeu 
v otevírací době. Suchan dojedná možnost umístění informační tabule na stěnu vedle výkladů 
(v průhledu od vchodu do Keplerova domu).  Dořešit  pojištění  za škody způsobené   třetím 
osobám a pojištění majetku (expozice).

Pracovní   termín  otevření   byl   stanoven  na  čtvrtek  14.5.2009:  v 10:00   tisková   konference, 
v 17:00   vernisáž   –   požádat   primátora   o   účast.   Časový   harmonogram   příprav:   scénář   do 
25.11.2008, zadání zakázek do 31.12.2008, 1.1. – 14.2. stavební úpravy, výroba výstavních 
prvků,   15.2.   –   30.4.   instalace,   1.      10.5.2009  úklid   a   kolaudace.  Suchan   zajistí   pravidla 
výběrových řízení požadovaných magistrátem.  Do 15.11. vytipovat firmy, od 15.11. požádat 
firmy o nabídky, 30.11. bude proveden výběr. Scénář musí projít oponenturou – VV osloví 
Mgr. Najsera.

14) Role ČAS v Mezinárodním roku astronomie 2009 



Česká   astronomická   společnost   pro   Mezinárodní   rok   astronomie   2009   v České   republice 
zajistí  otevření  Keplerova  muzea  v Praze  pro veřejnost  a   stane  se  provozovatelem tohoto 
muzea a poskytne zdarma tyto výstavy:

 fotografická výstava Optické úkazy v atmosféře (T. Tržický – koordinátor P.Suchan)
 fotografická výstava Klenoty noční oblohy (Západočeská pobočka – koordinátor J.Jíra)
 fotografická výstava Hvězdárny v Česku (autor Š.Kovář – koordinátor P.Suchan)
 Proč už nevidíme hvězdy jako naši předkové aneb o světelném znečištění (Hvězdárna 
  a planetárium Plzeň – koordinátor J.Jíra)
 výstava kreseb Měsíce (autor M.Blažek – koordinátor P.Suchan)
K výstavám lze zapůjčovat model robota Spirit na Marsu upravený do „marsovy krajiny“ – 
(Supra Praha – koordinátor J.Zahajský).

Západočeská pobočka vyhlašuje od 1.1. do 15.12.2009 druhý ročník soutěže k problematice 
světelného   znečištění   Sviťme   si   na   cestu,   ne   na   hvězdy,   v roce   2009   rozšířeno   o   další 
kategorii.

Suchan zajistí zveřejnění nabídky na astro.cz a na  www.astronomie2009.cz. Výstavy budou 
poskytovány   zdarma,   přeprava   na   náklady   místního   vystavovatele.   Nabídku   poskytnout 
muzeům a knihovnám,…. VV vyzývá složky ČAS k pořádání především regionálních akcí.  

15)  www.astro.cz   .    Počet  návštěv v loňském roce (809 226)  byl   letos  naplněn  již  29.  září 
2008, návštěvnost astra se tedy meziročně zvedla o 31 %. V letošním roce se také očekává 
4 000 000 návštěv od začátku provozu www.astro.cz. Na výzvu byla rozšířena redakce astro, 
nyní   v redakci   pracuje   několik   dalších   přispěvatelů.   VV   vyzývá   složky   ČAS   k těsné 
spolupráci s astro.cz (používání kalendáře akcí, sloupku aktualit, zasílání odborných článků 
a předávání textů z vlastních zpravodajů a webů pro širší veřejnost.  

16) VV projednal  návrh na změny Jednacího a organizačního řádu SPPH a konstatoval, 
že neshledal rozpor se Stanovani a Jednacím řádem ČAS. Souhlasí s dalším projednáváním 
v SPPH.

17) Kvízova cena. VV projednal návrh Romana Šuly na udělování Kvízovy ceny v Třebíči 
a vyslovil souhlas s tímto záměrem. Nejbližší udělení bude v roce 2010 a cena bude udělena 
v Třebíči,  pokud se město Třebíč  na ČAS obrátí  a pro předání  budou domluveny vhodné 
podmínky. Suchan bude informovat R.Šulu. 

18) Komise pro výběr nového loga ČAS a astro.cz. VV ustanovil komisi pro výběr nového 
loga   ČAS:   předseda   komise   J.Zahajský,   zástupce   VV   ČAS   L.Honzík,   zástupce   redakce 
astro.cz   K.Mokrý,   grafik   se   zkušeností   s webem   J.Pacák,   grafik   (neobsazeno,   navrhne 
předseda   komise).   Suchan   bude   informovat   jednotlivé   členy   komise,   aby   potvrdili   svůj 
souhlas. Komise po svém výběru seřadí pořadí návrhů a navrhne vítězné logo VV ČAS.

19)  Na   základě   došlé   výzvy  EAS  byla  do  EAS  odeslána  žádost  ČAS na  projekt  pro 
Mezinárodní  rok astronomie 2009  ve výši  téměř  2000 Euro (2000 Euro byla maximální 
možná částka). 

http://www.astro.cz/
http://www.astro.cz/
http://www.astronomie2009.cz/


20)  Astropis  nabízí  v rámci   IYA 2009  vydání  DVD Žeň   objevů,   která   by  bylo  možné 
rozeslat i členům ČAS. Suchan informoval o nevyjasněné situaci podkladů pro vydání, kdy 
NVA už některé přípravné práce zaplatilo. Suchan propojí k dojednání NVA a Astropis. 

21)  Dalekohled Vixen, který  má ČAS v zápůjčce od firmy Supra Praha, s.r.o., byl firmou 
rozšířen   o   reduktor.   V tomto   smyslu   se   musí   změnit   smlouva.   Firma   nabídla   odprodej 
dalekohledu (změna ze zápůjčky) za symbolickou cenu. Dořeší Suchan. 

22)  Jubilejní   40.   konference   o   výzkumu   proměnných   hvězd  (Sekce   pozorovatelů 
proměnných hvězd) se proti plánu nebude konat v Litomyšli, ale na hvězdárně ve Valašském 
Meziříčí.

23) Prolinkování webu Historické sekce zajistí Suchan, Mokrý.
24) Opravit přihlášku na webu (odstranit rodné číslo) – Suchan, Bezouška.

25)   VV   pověřil   P.Sobotku   přednesením   zdravice   ČAS   na   sjezdu   Slovenského   svazu 
astronomů amatérů v Rimavské Sobotě. VV uvítá poté informace z tohoto jednání.

26) Tisková prohlášení č. 1 až 26 převést do textové podoby (existují pouze v papírové formě) 
a doplnit na webu  Suchan.

27) Sekce pro mládež – Suchan informoval, že převzetí činnosti připravuje Zbyšek Prágr.

28) Na astro.cz vystavit dokumenty a formuláře pro složky – Honzík, Suchan, Mokrý. 

29)   VV   se   zabýval   připomínkami   k provozu   Astrofora   hostovaného   na   astro.cz.   Bylo 
konstatováno, že je vše v pořádku.

30) Přehled současné agendy ČAS a jejího zajištění byl z časových důvodů odložen, 
Suchan pošle do elektronické konference.

Příští jednání VV ČAS se bude konat  ve středu 17. 12. 2008 od 17:30 na Štefánikově 
hvězdárně v Praze.

Zapsal: Suchan


